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فرهنگ و هنر- دارا حیایی بازیگر 
سریال از سرنوشــت معتقد است که 
موفقیت های ۲ کودک پرورشگاهی در 
زندگــی و کار آن هم در عرصه تولید 
دانش بنیــان مردم را خوشــحال کرده 

است.
دارا حیایی بازیگر نقش »هاشم« 
در فصل چهارم سریال »از سرنوشت« 
است. بازی او در کنار کیسان دیباج در 
این ســریال، زوج موفقی را از این دو 
هنرمند جوان ساخته است که از فصل 

دوم تا به امروز ادامه داشته است. 
سینما و تلویزیون را شبیه 

به فوتبال می دانم
او دربــاره زوج هاشــم 
و ســهراب در ســریال از 
سرنوشت گفت: به نظرم در 
سینما و تلویزیون وقتی همراه 
با نقــش مکمل بازی می کنید 

و یــک زوج هنــری تشــکیل 
می دهید، هرچه قدر بیشتر بتوانید 

طرف مقابــل را درک کنید، بهتر بازی 
می کنید. بــه عبارت دیگر، هر چه قدر 
بهتــر بتوانید ریتم و ضرباهنگ بازیگر 
مکمل مقابل خود را بفهمید، بیشــتر 
می توانید به او کمک کنید. در بازی من 
و کیســان هم همین طور است؛ با درک 
متقابل به یکدیگر کمک می کنیم تا بازی 
بهتری ارائه بدهیم. از این نظر، سینما و 

تلویزیون را شبیه به فوتبال می دانم.
وی ادامه داد: هاشم و سهراب مثل 
دو برادراند و همه جا هوای همدیگر را 
دارند. در جایی هاشم تندروی می کند 
و ســهراب او را راهنمایی 
می کند اما در جایی 

دیگر این اتفاق برعکس می شــود. به 
نظرم یکی از دلایلی که مردم هاشــم و 
سهراب را دوست دارند، همین موضوع 

است.
او دربــاره نقش متفــاوت خود 
در فصل چهــارم گفت: در فصل دوم، 

هاشم کاراکتر خالصی داشت، چرا که 
بچه ها خالص اند اما در فصل ســوم به 
دلیل آنکه درگیر ماجراهای قاچاق دلار 
شــده بود، کمی مرموزتر رفتار می کرد 
و به همین دلیل از بســیاری از علایق 
دوران کودکی خود جدا شده بود. همه 

این اتفاقات باعث شد تا در فصل سوم 
نقش منفی تری را بازی کنم.

اما در فصل چهارم، هاشم از زندان 
آزاد شــده و به نظر می رسد که زندان او 
را تنبیه کرده اســت بنابراین دوباره باید 
به همان کاراکتر )شــخصیت( خالص 

فصــل دوم برگردد با ایــن تفاوت که 
پخته تر شــده و رفتارهای عاقلانه تری 
نســبت به دوران نوجوانی خود انجام 
می دهد. تلاش کردم این موضوع را در 

بازی خود بیاورم. 
در فصل چهارم، هاشــم از زندان 

آزاد شــده و به نظر می رسد که زندان او 
را تنبیه کرده اســت بنابراین دوباره باید 
به همان کاراکتر )شــخصیت( خالص 
فصــل دوم برگردد با ایــن تفاوت که 
پخته تر شــده و رفتارهای عاقلانه تری 
نســبت به دوران نوجوانی خود انجام 

می دهد. تلاش کردم این موضوع را در 
بازی خود بیاورم

حیایی در پاســخ به این ســوال 
که هاشــم چه قدر شــبیه بــه جوان 
امروزی اســت، گفت: به نظرم کاراکتر 
)شــخصیت( هاشــم، دغدغه هــا و 

مشکلات او شبیه به ۸۰ درصد جوانان 
ایرانی است. او برای عشقش می جنگد، 
دوســت دارد بخندد، پرانرژی باشد و 
شــیطنت کند، با دوست صمیمی اش 
رفاقت کند، کار کند و ... از این نظر این 

کاراکتر را بسیار دوست دارم. 
وی با اشــاره به توجه ســریال از 
سرنوشت به موضوع تولید دانش بنیان 
اظهار داشــت: نکته قشنگ این اتفاق 
این اســت که بچه های پرورشگاهی 
آن را رقم می زنند. هاشــم و سهراب، 
۲ پســر پرورشــگاهی اند که علیرغم 
تمام مشــکلات و فــراز و فرودها در 
زندگی شــان، آرام آرام بزرگ شــده، 
کارگاه تاســیس می کنند و با غیرت و 
همت خودشــان دســت به چنین کار 
بزرگی می زنند. فراموش نکنید که آنان 
توانســتند قطعه ای را تولید کنند که در 
صنعت پزشــکی واقعا اثرگذار است و 
از سویی دیگر نوعی افتخار برای ایران 
محســوب می شــود. بنابراین به نظرم 
مهم تر از خود اتفاق، روند رسیدن به آن 

است که برای مخاطب جذابیت دارد. 
حیایی تاکید کرد: در ۴ فصلی که 
تاکنون از ســریال گذشته است، دیدید 
که این بچه ها چگونه با مشــکلاتی که 
پیش رویشان بود جنگیدند. جالب است 
بدانید بســیاری از بازخوردهایی که از 
مخاطبان دریافت می کنم ناظر بر همین 
روند شکست و پیروزی است. آنان به 
من می گویند که این فراز و فرود برایشان 

جــذاب اســت.  او دربــاره بازیگران 
جدیدی کــه به این فصل از ســریال 
اضافه شــده اند، گفــت: از بازی کردن 
کنار بازیگران باسابقه تر که در این فصل 
به ما اضافه شــدند، واقعا لذت می بردم 
و تلاش کردم تا چیزهایی بیشــتری از 
آنــان یاد بگیرم. آقــای رضا داودنژاد و 
خانــم رابعه مدنی واقعا بی نظیر بودند. 
هم چنین بازیگران جدیدی مثل مهران 
میری و فرهنگ زرگرباشــی که در این 
فصل به ما اضافه شدند بسیار حرفه ای  
بودند و در یک سال و نیم که در کنار هم 
و در پروژه از سرنوشت بودیم، اوقات 

خوبی رقم خورد.
حیایی درباره حضور دوباره خود 
در سینما پس از تجربه موفقش در فیلم 
ســینمایی شعله ور گفت: من به »وقت 
مناسب در جای مناسب« خیلی اعتقاد 
دارم. به نظرم هنوز وقت مناسب و جای 
مناسب فرا نرســیده است اما حتما در 
آینده می رســد. بازیگر نقش هاشم در 
سریال از سرنوشت درباره کاراکتری که 
علاقه مند به بازی در آن اســت، گفت: 
کاراکتری که به شدت دوست دارم در 
ســینما آن را بازی کنم، منفی محبوب 
اســت. نمونه آن فیلم مخمصه اســت 
کــه رابرت دنیرو نقش منفــی دارد اما 
محبوب اســت و همه دوستش دارند. 
هم چنین بازی در نقش طنز را دوست 
دارم امــا طنزی که در آن کنترل شــوم. 
از سرنوشــت ۴ بــه تهیه کنندگی اکبر 

تحویلیــان و کارگردانــی محمدرضا 
خردمندان ملودرامی عاشقانه است که 
در فصــل چهارم به تولید دانش بنیان و 
تلاش نخبگان کشور برای خودکفایی 
علمی می پردازد. دارا حیایی، کیســان 
دیباج، فاطیما بهارمست، مونا کرمی و 
مهدیس توکلی در کنار مجید واشقانی، 
حســین پاکدل، لیلا بلــوکات، رضا 
داودنژاد، ساناز ســعیدی، سیدمهرداد 
ضیایی، نگین صدق گویا، سولماز غنی، 
مائده طهماسبی، رضا بنفشه خواه، شاهو 
رستمی، مسعود انتظاری و محمدصادق 
ملک بازیگران فصل چهارم این سریال 
هستند. در این فصل سه بازیگر جدید 
مهران میری، فرهنگ زرگرباشی و متین 

طاهری نیا معرفی شدند.
همچنیــن از دیگر عوامل این اثر 
می توان به نویسندگان: محمدمحمود 
ســلطانی، روح الله صدیقــی و آرزو 
صدیقــی، تدویــن: شــوکا زندباف، 
مدیر تولیــد: مجتبی برهانی زاده، مدیر 
تصویربــرداری: خســرو دادگرمرام، 
عــکاس: متیــن تحویلیــان، طراح 
صحنه: آبتیــن برقی، صدابردار: حمید 
یارندپور، طراح گریم: خاطره خاشعی، 
آهنگساز: آرش بادپا، صداگذار: محمود 
موســوی نژاد، روابط عمومی: مطهره 
کشــاورز محمدیان، مشاور رسانه ای: 
پدرام ابدان، دســتیار تهیه کننده و مدیر 
برنامه ریزی: نوید احمدزاده چالشتری 

و ... اشاره کرد.

دارا حیایی:

»هاشم« از سرنوشت شبیه به
 ۸۰ درصد جوانان ایرانی است
دارا حیایی بازیگر نقش »هاشم« در فصل چهارم سریال »از سرنوشت« گفت: دغدغه ها و مشکلات این شخصیت شبیه به ۸۰ 
درصد جوانان ایرانی است. او دوست دارد بخندد، پرانرژی باشد و کار کند. از این نظر این شخصیت را بسیار دوست دارم. 

کاراکتری که به شدت دوست دارم در سینما آن را بازی کنم، منفی محبوب است. نمونه 
آن فیلم مخمصه است که رابرت دنیرو نقش منفی دارد اما محبوب است و همه دوستش 
دارند. هم چنین بازی در نقش طنز را دوست دارم اما طنزی که در آن کنترل شوم. 

»تک تیرانداز« به بازار موسیقی رسید؛ شرح جزییات یک آلبوم

پخش سریال تاریخی »مستوران« از ۱۶ خرداد

فرهنــگ و هنر- موســیقی 
فیلم ســینمایی »تک تیرانــداز« به 
کارگردانی علی غفاری و آهنگسازی 
احســان بیرقدار در قالب یک آلبوم 
موسیقایی پیش روی مخاطبان قرار 

گرفت.
آلبوم موســیقی متن فیلم »تک 
تیرانداز« به کارگردانی علی غفاری و 
آهنگسازی احسان بیرقدار در قالب 
۱۶ قطعه موســیقایی در دســترس 

شنوندگان قرار گرفت. 
این اثر در ســال ۱۳۹۹ ساخته 
ولی در ســال ۱۴۰۱ در قالب آلبوم 

منتشر شده است.
»تــک تیرانداز«، »ســفر«، »بی 
بازگشت«، »بی شک«، »آماده رفتن«، 
»خاطرات«، »شــیطان«، »آســمان«، 
»پیــروزی«، »عــروج«، »برادرانه«، 
»ناجــی«،  »دلتنگــی«،  »دوئــل«، 
»سرآغاز«، »قهرمان« قطعاتی هستند 
که بــرای آلبوم موســیقی متن فیلم 
ســینمایی »تک تیرانــداز« انتخاب 

شده اند.
فیلم ســینمایی »تک تیرانداز« 
از جملــه آثار حوزه ســینمای دفاع 
مقدس طی ســال های اخیر اســت. 
این فیلم اثری قهرمان محور اســت 

که برشــی کوتاه از حضور حماسی 
شــهید عبدالرســول زرین، بهترین 
تک تیرانــداز دوران دفاع مقدس را 
در قالب یک داســتان اکشن روایت 

می کند.
»تک تیرانداز«  ســینمایی  فیلم 
که برای اولین بار در ســی و نهمین 
جشــنواره فجر بــه نمایش درآمد و 
ســیمرغ بلورین بهترین فیلم از نگاه 
ملی و بهترین جلوه های ویژه میدانی 

را دریافت کرد.
کامبیز دیرباز، امیررضا دلاوری، 
علی رضا کمالی، عبدالرضا نصاری، 

حســین پوریده، اســماعیل خلج، 
حسین شریفی ترکیب بازیگران این 

فیلم سینمایی را تشکیل می دهند.
در توضیــح آلبــوم موســیقی 
فیلــم »تــک تیرانداز« آمده اســت: 
»آلبوم »موســیقی فیلم تک تیرانداز« 
اثری از احســان بیرقدار اســت که 
 شــامل ۱۶ قطعــه موســیقی متن 

است. 
این فیلم که در ژانر دفاع مقدس 
اســت، باید کاراکتر اصلی و قهرمان 
را نشــان مــی داد و اتفاق هایی مانند 
شکســت ها، پیروزی ها را به تصویر 

می کشید و به همین دلیل هم موسیقی 
فیلم ســعی در قهرمان پروری داشته 
که به صورت حرفه ای انجام شــده 
و همراهی ارکســتر زهــی این جو 
 حماسی و با شکوه را به وجود آورده 

است.«
احســان بیرقــدار کــه قبلًا در 
فیلم هایــی نظیر )به وقت شــام( و 
)بادیــگارد( بــا ژانر تقریباً مشــابه 
دستیار آهنگساز بوده درباره این اثر 
خود گفته اســت: »تک تیرانداز یک 
اثر خاص قهرمان محور است که در 
ســینمای دفاع مقدس تاکنون چنین 
چیزی را نداشــتیم، در واقع عموماً 
ساختار ســینما دفاع مقدس تاکنون 
یک سیستم دیگری بوده و با یک شکل 
ایدئولوژیک پیش می رفته اســت اما 
موسیقی تک تیرانداز آن ایدئولوژی 
را شکســته و در ساختاری متفاوت 
گام برداشــته که قهرمان محور است 
 و بسیار به معیارهای جهانی نزدیک 

است.
از نوازندگان این اثر می توان به 
علی جعفری پویان، میثم مروســتی، 
ســهیل فقیه نصیری، حسن فرهانی، 
امین غفاری، احســان بیرقدار اشاره 

کرد.

فرهنگ و هنــر- جدیدترین 
محصول سازمان اوج، از دوشنبه ۱۶ 
خرداد ماه روی آنتن شبکه یک سیما 

خواهد رفت.
با پایان مراحل فنی فصل نخست 
ســریال »مســتوران« به کارگردانی 
ســید جمال ســیدحاتمی و مسعود 
آب پــرور و تهیه کنندگی عطا پناهی، 
پخش این ســریال از روز دوشــنبه 
 ۱۶ خرداد از شــبکه یک سیما آغاز 

خواهد شد.
تصوبربرداری »مســتوران« در 
بیش از ۱۳ لوکیشــن مختلف انجام 
شد و فصل نخســت این سریال در 
۲۶ قسمت و با نگاهی به داستان های 

کهن ایرانی ساخته شده است.
نازنین  حمیدرضــا آذرنــگ، 

فراهانــی، رویــا میرعلمــی، بیژن 
بنفشه خواه، الهام جعفرنژاد، عیسی 

یوســفی پور، رابعه اســکویی، صفا 
آقاجانی، مزدک رســتمی، رســول 
نقــوی، حامــد محمــودی، یدالله 
شــادمانی، جــواد انصافــی، قربان 
نجفی، محمد اشــکانفر، حمیدرضا 
معدنکــن، الهه خادمــی، عبدالرضا 
نصــاری و علی دهکــردی از جمله 
بازیگرانی اند که در فصل نخســت 
 »مســتوران« مقابــل دوربیــن قرار 

گرفته اند.
تازه تریــن محصول ســازمان 
هنــری رســانه ای اوج برگرفته از 
قصه های کهن ایرانی است و مجری 
طرح این مجموعه »استودیو بادبان« 

است.

یکشنبه 8 خرداد 27،١٤0١ شوال ١٤٤3 ،29 می 2022، شماره 3967

 

فرهنــگ و هنــر- تهیه کننده 
انیمیشن »پهلوانان« گفت: کشورهایی 
مانند ژاپن که دارای ســینمای موفق 
انیمیشن در جهان هستند، ابتدا ارتباط 
موفقی با مخاطبان داخلی داشــته اند 
و بر اســاس سرمایه گذاری و گستره 
رســانه ای و تبلیغات، آثارشــان را به 

کشورهای دیگر فروخته اند.
علیرضا گلپایگانی با بیان اینکه 
سرمایه های اصلی هر کشوری جوانان 
آن کشــور هستند و صنعت انیمیشن 
هــم از این قاعده مســتثنی نیســت 
گفت: موفقیت هایی که جوانان ما در 
جشنواره های مختلف در زمینه تولید 
انیمیشن به دست آورده اند نمایشگر 
توانمندی آنهاست و امیدها به این نسل 

را افزایش داده است.
وی ادامــه داد: آنچه برای تربیت 
نیروی انســانی در حوزه انیمیشن به 
خصــوص برای تولید آثــار بلند نیز 
داریم آموزش های یکسان و استاندارد 
است که با پیشرفت های بین المللی در 

این زمینه تطابق داشــته باشد. عمدتا 
فیلمســازان ما کار ساخت انیمیشن 
را بــه صورت شــخصی و آزمون و 
خطا می آموزند و وقتی وارد یک تیم 
می شوند، چون نوع فراگیری متفاوتی 
داشته اند مشــترکات اندکی دارند و 
هماهنگ کــردن ایــن نیروها با هم 
مشکل است. برای تولید یک فیلم بلند 
نیاز به کار گروهی اســت و افراد این 
گروه باید تحت آموزش های یکسان 
و استاندارد باشند. تهیه کننده انیمیشن 
پهلوانان افزود: بزرگترین مشــکل ما 
در این زمینه کمبود آموزشــگاه هایی 
است که برای نیروی انسانی کافی در 
حوزه انمیشن متخصص تربیت کنند. 
درواقع باید آموزشــگاه هایی تاسیس 
شــوند که به افراد علاقمند توانمندی 
و مهارت هــای لازم را آموزش دهند. 
همچنین برای تولید یک فیلم انیمیشن 
بلند نیاز بــه تخصص های مختلفی 
است، اما در کشور ما یک فرد گاهی تا 
چند مسئولیت را در پروسه تولید یک 

فیلم بر عهده می گیرد. در کنار اینها باید 
به بــازار برای عرضه این آثار نیز فکر 

شود و تنها به فکر تولید نباشیم.
رئیس دانشکده سینما دانشگاه 
هنر با اشاره به اینکه موفقیت در تولید 
انیمیشــن های خوب کوتاه و حضور 
موفــق آنها در جشــنواره ها لزوما به 
معنای ورود سازندگانش به حیطه آثار 
بلند نیست اظهار کرد: فیلم های کوتاه 
انیمیشن مدل و ساختار خود را دارند و 
عمدتا فرم شان اغلب فستیوالی و هنری 
است اما آثار سینمایی از قالب دیگری 
برای جذب مخاطــب بهره می برند. 
حضور علاقمندان بی شمار در حوزه 
انیمیشــن که به نسبت سال های قبل 
بیشتر شده شاید بتواند تضمین تامین 

نیروی انسانی در این صنعت باشد.
عضو هیئــت رئیســه انجمن 
بین المللی انیمیشــن ایران )آسیفا( با 
بیان اینکه ســینمای انیمیشن در ایران 
می تواند مانند ســینمای داستانی در 
کنــار آثار جهانی همتــراز خود قرار 

گیرد و مخاطبان خاص خود را داشته 
باشد گفت: مخاطبان ایرانی فیلمی را 
خواهند دیــد که به فرهنگ و هویت 
خودشــان نزدیکتر باشد. حتما نباید 
نگاه به تولیدات خارجی داشت و بهتر 
است کارگردان های ایرانی به سمت 
موضوعاتی بروند که مخاطب ایرانی 
آنها را بیشتر می پسندد و حتی حاضر 
باشــد در ســاعات پیک سینما برای 
تماشای آنها به سینما برود. وقتی یک 
انیمیشن بلند بتواند به چنین موفقیتی 
دست پیدا کند می توان به حضورهای 

بین المللی و یا منطقه ای آن فکر کرد.
وی ادامــه داد: کشــورهایی که 
مانند ژاپن یا آمریکا دارای ســینمای 
موفق انیمیشن در جهان هستند، ابتدا 
ارتبــاط موفقی با مخاطبــان داخلی 
داشــته اند و بر اساس سرمایه گذاری 
و گستره رسانه ای و تبلیغات، آثارشان 
را به کشــورهای دیگــر فروخته اند. 
با کمی مطالعه متوجه خواهید شــد 
انیمیشن های ژاپنی برای مخاطبان آن 

کشور بســیار جذاب هستند و اکران 
پررونقی دارد.

گلپایگانی گفت: مخاطب ایرانی 
عادت کرده فیلم انیمیشن را در فضای 
خانه ببیند نه در سینما و طبیعی است 
در ابتدای کار ســرمایه گذاران بخش 
خصوصــی چندان راغب به تهیه این 
آثار نباشــند. بنابراین نیاز اســت که 
در ابتدا به این صنعت کمک شــود و 
تولید کننــدگان مورد حمایت دولت 
قرار گیرنــد. این تهیه کننده بیان کرد: 
بی شک جشنواره هایی مانند جشنواره 
پویانمایی فرصت مناسبی برای همه 
دست اندرکاران حوزه انیمیشن است 
تا گرد هم آیند و شــاهد تجربیات و 
تولیدات جدید باشند، با هم آشنا شده و 
گفتگوهای تخصصی داشته باشند و از 
توانمندی های یکدیگر بهره مند شوند. 
جشنواره پویانمایی محل مناسبی برای 
تبادل دانش و کشــف استعدادهای 
جدید اســت. مطمئنــا اگر در بخش 
بازار فیلم هم این رونق شــکل بگیرد 

سفارش دهنده های اصلی این مکان 
را محل اصلی انتخاب پیمانکاران شان 
در زمینه تولید انیمیشــن بیابند جلوه 
ثانویه ای نیز به این جشــنواره خواهد 

بخشید.
وی افزود: خوشــبختانه تداوم 
جشنواره این امید را ایجاد کرده که هم 
مراکــز داخلی و هم مراکز بین المللی 
این جشنواره را به عنوان محل مناسب 
و اســتاندارد برای تعقیب و ارزیابی 

تولیدات انیمیشن ایران انتخاب کنند. 
گلپایگانی تاکید کرد: مرکز گسترش 
سینمای مســتند و تجربی با تاسیس 
معاونــت پویانمایی قــدم بزرگی در 
راســتای حمایت از تولیــد آثار نو و 
متفاوت در زمینه انیمیشن ایجاد کرده 
است. محصولات اخیر و موفقیت های 
آنها در جشنواره های داخلی و خارجی 
موید این ادعاست که تیم بسیار موفقی 
در این مرکز در بخش انیمیشن فعالیت 

دارند. یکــی از بزرگ ترین وظایف 
مراکــزی مانند مرکز گســترش پیدا 
کردن افراد مســتعد و توانمند است. 
خوشبختانه در این مسیر شاهد روند 
مناســبی بوده ایم. دیدن لوگوی مرکز 
گســترش در تیتراژ یک فیلم شبیه به 
مهر کیفی شده است و مخاطب می داند 
وقتی اســم این مرکز به میان می آید با 
انیمیشنی استاندارد و با کیفیت روبرو 

خواهد شد.

راز موفقیت انیمیشن های ژاپنی چیست؟


